

## +全文浏览

中南大学学报(社会科学版)
ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(SHEHUI KEXUE BAN)
2007年06月第13卷第三期

本文已被:浏览254次 下载98次

[PDF全文下载]

文章编号: 1672-3104(2007)03-0245-06

## 道德起源及其相关性问题——一种基于人类自演化机制的新视角 李建华, 冯昊青

(中南大学政治学与行政管理学院,湖南长沙,410083)

摘 要: 在分析各种道德起源成说的得失并吸收其他学科新成果的基础上,提出: 道德的产生是生物适应性演化和人类有意识、有目的创化的共同结果, 既是客观实在的生理基础(人性和基因基础)和自演化机制所致, 也是人的主体意识性和目的性的创化机制所致, 其目的在于保障人的生存发展, 现实价值源于人过好生活的需要。由此出发以新的视角阐述了道德演化与宗教、法律、制度等现象的关系以及道德的目的、存在的价值、评价标准、阶级性、历史性、普世性等一系列问题。

关键字: 道德起源; 道义论; 功利论; 生物进化; 道德演化

## Origin and evolution of morality seen from the evolution of bio logy

LI Jianhua, FENG Haoging

(College of Politics and Administration, Central South of University, Changsha 410083, China)

Abstract:On the foundation of an integrated analysis of various moral origin theories and achievement s in absorbed other subjects, this paper puts forward new morals origin viewpoint: morality is the com mon result of evolution biological adaptability and mankind conscious creation. The essential purpose of morality is to ensure development and the survival of human being, and its realistic value is to sa tisfy the needs of good life. On this foundation, the authors explain the relations between morals evo lution and religion, law and system phenomenon from new visual perspectives, and morals class, historic, evaluation of critical, existence values, and the purpose as well.

KeyWords:origin of morality; principles of morality; utilitarianism; evolution of biology; evolution of morality

中南大学学报 JOURNAL OF CENTRAL SOUTH UNIVERSITY

TY

版权所有: 《中南大学学报(社会科学版)》编辑部 地 址: 湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编: 410083

电话: 0731-8830141, 4805023 传真: 0731-8830141

电子邮箱: znsk@mail.csu.edu.cn

社会科学版 SOCIAL SCIENCE EDITION